
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
»شب شاعر« 

پاسداشت مرحوم احمد عزیزی برگزار شد
دریایی که پشت سد مانده است

پاسداش��ت شاعر فقید اس��تاد احمد عزیزی 
در س��ی وپنجمین شب ش��اعر و با حضور اهالی 
نام آش��نای فرهنگ و ادب برگزار شد. به گزارش 
»وطن امروز«، در ابتدای این مراسم علی داوودی 
ضمن پاسداش��ت یاد و خاط��ره مرحوم عزیزی 
گفت: احمد عزیزی فصلی از ش��عر را در ادبیات 
معاصر گش��ود و بسیاری را س��راغ داریم که در 
این س��ال ها از ادبیات عزیزی الگو گرفته باشند. 
روزگاری نه چن��دان دور ب��ود که ش��عر گفتن و 
شاعر شدن بسیار سخت بود اما اینکه امروز شعر 
گفتن راحت ش��ده مرهون تلاش هایی است که 
احمد عزی��زی و امثال او انج��ام داده اند. او برای 
ما برکت و الگویی اس��ت ک��ه نوعی مراجعه آزاد 
ب��ا ش��عر را پیش��نهاد می کند، جس��ارت زبانی 
منحصربه فردی دارد و باعث می ش��ود دورنمایی 
نسبت به شعر خود بیابیم. در ادامه این مراسم و 
پس از شعرخوانی میلاد عرفان پور، دکتر سنگری 
پیرامون احمد عزیزی و تأثیرات او بر ادبیات ایران 
گفت: هرچند پیرامون شعر عزیزی گفت وگوهایی 
درگرفته است ولی متأسفانه نثر او اصلاً شناخته  
نشده است. در میان شعرا کم هستند کسانی که 
به نویسندگی نیز شناخته شده باشند. اما در این 
میان صاحب سبک ترین ایش��ان احمد عزیزی 
اس��ت.  دکتر سنگری خاطرنشان کرد: افق نگاه 
احمد عزیزی، نگاه های عالی و متعالی او و قدرت 
شگفت انگیزش در کشف مضمون را نباید از یاد 
برد. شعر و نثر او باغ هزارپنجره از مضمون و علوم 
مختلف اس��ت و اگر بخواهیم به دنبال شباهت 
میان او و س��ایر ادبا بگردی��م، بی درنگ باید او را 
ش��بیه به جبران خلیل جبران بدانیم. همچنین 
حسین اسرافیلی در این مراسم گفت: شعرهای 
عزیزی عکس برگردان روح و جانش بود. شعر او 
مملو از صمیمیت بود و تأثیرات گسترده مطالعات 
عمیق او در عرفان و فلس��فه در شعر او متجلی 
شده است. عزیزی اهل مطالعه و تعمیق بود، تنوع 
موضوعات در ش��عر او به همراه فراوانی ترکیبات 
تازه و تعابیر نو جای بررس��ی بسیار دارد. باید از 
احمد عزیزی به عنوان یکی از کس��انی یاد کنیم 
که به عمق بخشیدن به شعر معاصر نقش درخور 
توجهی داش��ت. علیرضا قزوه نی��ز در ادامه این 
مراسم گفت: ما بعد از اتفاقات شعری که توسط 
فروغ و سهراب سپهری در ادبیات معاصر به وجود 
آمد، تکانه اساس��ی سراغ نداریم تا احمد عزیزی 
و عل��ی معلم. این دو هم ب��ه لحاظ محتوا و هم 
ب��ه لحاظ فرم اتفاقات بزرگ��ی را رقم زدند. علی 
معل��م در حیطه محتوا کار جدی و فوق العاده ای 
انجام داد و احمد عزیزی هم در زبان شعری خود، 
کاری کرد که در تاریخ ادبیات ما نظیر آن وجود 
نداشت. این شاعر کشورمان خاطرنشان کرد: بعد 
از اینکه احمد عزیزی درگیر بیماری شد و کم کم 
زبان او از کار افتاد، شبیه به دریایی شده بود که 
پشت سد مانده و این حال ناخوش روزهای آخر 
او به خاطر این بود که نمی توانست مضامینی که 
در ذهنش بود را به زبان آورد. مدیر آفرینش های 
ادبی حوزه هنری انقلاب اسلامی در پایان گفت: 
نگرانی من از نس��لی است که می بایست عزیزی 
را بشناس��د ول��ی تابه حال او را نش��ناخته و این 
وظیفه ماس��ت که به معرفی و شناخته شدن او 
به نس��ل جوان کمک کنیم.در پایان این مراسم 
ابوالفض��ل عزیزی، فرزند مرح��وم احمد عزیزی 
در نام��ه ای از رهبر معظم انقلاب، رئیس جمهور، 
رئیس مجلس شورای اسلامی و همه مسؤولانی 
که به طرق مختلف یاد و خاطره مرحوم عزیزی 
را زنده نگاه داش��تند تشکر کرد. همچنین لوح و 
هدیه ای به خانواده مرحوم عزیزی تقدیم شد. در 
این مراسم علاوه بر خانواده مرحوم احمد عزیزی، 
حجت الاسلام سیدمحمود دعایی، دکتر اسماعیل 
امینی، دکتر محمد اکرامی، علیرضا قزوه، میلاد 
عرفان پور، کیومرث قصری، حسین اسرافیلی، رضا 

اسماعیلی، دکتر منوری و... حضور داشتند.

پخش کلاه قرمزی قطعی شد
پخش مجموعه تلویزیون��ی »کلاه قرمزی« 
ب��رای ن��وروز 96 پس از حواش��ی ای ک��ه برای 
آن به وجود آمد از ش��بکه 2 س��یما قطعی شد. 
به گزارش مش��رق نیوز، مس��ؤولان ش��بکه 2 
س��یما اعلام کر دند تیم تولی��د »کلاه قرمزی« 
ت��لاش خود را برای س��اخت و تولید این برنامه 
پرمخاطب در ایام ن��وروز انجام می دهد و قطعا 
برنامه »کلاه قرم��زی« در نوروز 96 طبق اعلام 
گذش��ته پخ��ش می ش��ود. هزینه ه��ای تولید 
»کلاه قرمزی« از طریق مش��ارکت و استفاده از 
ظرفیت های س��ازمان صداوسیما تأمین شدنی 
است و مشکلی در این زمینه وجود ندارد. درباره 
نامه حمید مدرسی هم گفته شده که این حرکت 
 خ��ارج از چارچ��وب حرف��ه ای رخ داده و همه 
حق و حقوق 3 س��ال پیش تی��م تولید »کلاه 
قرمزی« جز مبلغ اندکی به آنها پرداخت ش��ده 
اس��ت. محمدرضا جعفری جلوه، مدیر شبکه 2 
س��یما نیز پیش از این اعلام کرده بود نوروز 96 
ش��اهد یکی از جذاب ترین مجموعه های »کلاه 
قرمزی« خواهیم بود.  در حال حاضر این مجموعه 

تلویزیونی به سرعت در حال تولید است.

»علی معلم« درگذشت
علی معلم، مدیرمسؤول مجله 
»دنیای تصویر« و تهیه کننده 
س��ینما  بر اثر س��کته قلبی 
درگذش��ت. مس��ؤول دفت��ر 
ماهنامه دنیای تصویر با تایید 
این مطلب افزود: عصر امروز )دیروز( علی معلم 
در دفتر مجله بوده است که ناگهان سکته و فوت 
می کند. علی معلم سال ۱3۴۱ در دامغان متولد 
شد. وی در رشته  سینما تحصیل کرد، او در دهه  
60 فعالیت مطبوعاتی خود را آغاز کرد و در سال 
۷۱ با تاس��یس ماهنامه »دنیای تصویر« فصل 
تازه ای را در مطبوعات و رسانه های سینمایی رقم 
زد. معلم که به واسطه  تولید و اجرای برنامه هایی 
چ��ون »جن��گ هن��ر«، »از واژه ت��ا تصوی��ر«، 
»سینمای اندیشه« و... به چهره ای شناخته شده 
ب��رای مخاطبان تبدیل ش��ده بود، نخس��تین 
جش��ن س��ینمایی و تلویزیونی خصوصی ایران 
را تاس��یس کرد و تندیس حافظ را به منظومه  
سینمای کشور افزود. فعالیت معلم فقط به عرصه  
مطبوعات و رسانه ها محدود نمی شد. »شوکران«، 
»گاوخونی«، »ازدواج به سبک ایرانی« و »آل« از 
جمله تجربیات او در مقام تهیه کنندگی بود. وی 
قصد داشت در سال آینده فیلم »کنتس سلما« 

را به کارگردانی حسن فتحی تهیه کند.

 برنامه های نوروزی شبکه »هدهد«
ش��بکه جهانی هدهد فارس��ی، ویژه برنامه 
 خ��ود را ب��رای ایام ن��وروز ۱396 اع��لام کرد.
به گ��زارش فارس، ش��بکه هدهد ب��رای نوروز 
۱396 ده ها برنامه متنوع با محوریت ش��ادی و 
سرگرمی تولید کرده است که در جدول پخش 
نوروز این ش��بکه قرار گرفته اس��ت. »دوستان 
هدهد«، »بفرمایید خنده«، »دانش��مند شو«، 
»دوربین مخفی« »عیدان��ه«، »محله گل ها«، 
»باهم بخندیم«، »ش��ما و هده��د« و »تولدت 
مبارک« از جمله ویژه برنامه های شبکه هدهد در 
ایام نوروز است. شبکه هدهد از چند سال پیش 
به تولید برنامه و کلیپ های موس��یقی با هدف 
آموزش و ترویج آموزه های اس��لامی می پردازد. 
ش��بکه جهانی هدهد تنها ش��بکه بین المللی 
شیعی در حوزه کودک و نوجوان است که به 3 
زبان فارسی، عربی و انگلیسی و از طریق ماهواره 
فعالیت می کند و توسط دفتر آیت الله سیستانی 

راه اندازی شده است.

پخش »بادیگارد« از شبکه یک
فیلم های س��ینمایی نوروز شبکه یک سیما 
اعلام شد. به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، 
ش��بکه یک س��یما برای نوروز ۱396، 20 فیلم 
س��ینمایی از آثار برتر سینمای ایران و جهان را 
برای مخاطبان به روی آنتن خواهد برد. بادیگارد، 
طلای سیاه، ماهی سیاه کوچولو و روباه از جمله 
فیلم های سینمایی ایرانی است که در ویژه برنامه 
نوروز شبکه یک قرار گرفته  است. دکل، سرآشپز، 
حرک��ت پنگوئن، ایپ من 3، غ��ول پول، جنون 
رقاب��ت 2، در دل دری��ا، عب��ور،  آخرین مهلت، 
پلیس های تقلب��ی و بهترین س��اعات از جمله 
فیلم های خارجی این ویژه برنامه است. ویژه بر نامه 
سینمایی نوروز هر روز رأس ساعت ۱6 از شبکه 

یک سیما پخش می شود.

»آقای نخست وزیر« در تلویزیون
برنام��ه  از  قس��مت   یازدهمی��ن 
»به اضافه مس��تند« ب��ا رونمای��ی تلویزیونی 
و بررس��ی مس��تند »آق��ای نخس��ت وزیر«، 
 امش��ب روی آنتن ش��بکه مس��تند م��ی رود. 
به گزارش تسنیم، مستند »آقای نخست وزیر« 
روایتی اس��ت از 28 ماه نخس��ت وزیری دولت 
مل��ی دکتر مصدق و روزگار مل��ت ایران در آن 
زمان که از س��اعت 20:30  پخش خواهد شد. 
محسن یزدی و سعید مس��تغاثی از منتقدان 
سینما،  میهمان این قسمت از برنامه خواهند 
بود که پیرامون موضوع این مس��تند گفت وگو 
می کنند. مستند آقای نخست وزیر به کارگردانی 
محمدرضا امامقلی و تهیه کنندگی امین حسنی 

از محصولات مرکز مستند سفیر است. 

»کتاب آهنگران« 
در راه نمایشگاه کتاب

مدیر انتش��ارات یا زه��را)س( از چاپ کتاب 
جدی��دی درباره صادق آهنگ��ران و توزیع آن در 
سی امین دوره نمایش��گاه کتاب تهران خبر داد. 
به گزارش تس��نیم، علی  اکبری، مدیر انتش��ارات 
یازهرا)س( از انتش��ار کتاب جدید درباره صادق 
آهنگ��ران خبر داد و گف��ت: در حال حاضر تمام 
سعی مان این است این اثر به اتمام برسد و تا ایام 
برگزاری نمایش��گاه کتاب منتشر شود. وی ادامه 
داد: قرار است »کتاب آهنگران« در 2 جلد نوحه ها 
و خاطرات او منتش��ر شود. به گفته اکبری، پیش 
از ای��ن خاطرات آهنگران در یک جلد و در حجم 
200 صفحه منتشر شده بود اما در این جلد هم 
جذابیت خاطرات بیش از جلد قبلی اس��ت و هم 
جزئیات بیشتری نسبت به کتاب قبلی در اختیار 
خوانندگان قرار می گیرد. بخش��ی از اثر جدید به 

نوحه  های حاج صادق آهنگران اختصاص دارد.

گ�روه فرهن�گ و هن�ر: تهی��ه و تولید 
مس��تندهایی ب��ا س��وژه ها و مس��ائل 
دغدغه من��دی،  نیازمن��د  اجتماع��ی 
آگاهی و به روز ش��دن است. »موضوع 
مهاجرت« به عنوان یکی از مسائلی که 
این روزها بویژه در میان نخبگان علمی 
و دانشگاهی محل بحث است، موضوع 
مستندی است که سومین قسمت آن 
با عنوان »میراث آلبرتا 3« توس��ط تیم 
»آرمان مدیا« تولید و توزیع آن نیز آغاز 
شده است. تیم آرمان مدیا البته در حوزه 
کلیپ های موضوعی ویژه ش��بکه های 
اجتماع��ی نیز تلاش موفقی داش��ته و 
مجموعه های��ی با عنوان »ی��ک یا دو« 
و عناوی��ن دیگر را تهیه کرده اس��ت. با 
محس��ن اخوانفر و حس��ین شمقدری، 
مدیر تولید و کارگ��ردان »میراث آلبرتا 
3« درب��اره فعالیت ه��ای آرمان مدیا به 

گفت وگو نشسته ایم. 
***

 ب�ه نظرم ب�رای اینک�ه م�روری ب�ر فعالیت های 
آرمان مدیا داشته باش�یم، خوب است از شروع کار 
شما در حوزه مستند گفت وگو را آغاز کنیم؛ از کجا 

شروع کردید؟
اخوانفر: اصل ماجرا به س��ال 88 بازمی گردد؛ بعد از 
فتنه، در دانشگاه شریف علاقه مندی و انگیزه ای برای 
فعالیت های رس��انه ای و فرهنگی به وجود آمد. یک 
مجموعه کارهای کوتاهی ساختیم و بتدریج کانون 
آرمان بس��یج دانشجویی دانش��گاه شریف تشکیل 
ش��د. بعد از ساخت چند اثر کوتاه، آقای شمقدری، 
کارگردانی یک کار بلند را برعهده گرفت؛ مس��تند 
»ی��زدان تفنگ ندارد« که آب��ان 89 آن را رونمایی 

کردیم.  
 نخستین کار مستند شما بود؟

شمقدری: نخستین کار بلند بنده بود. پیش از آن اثر 
چند کار کوتاه انجام داده بودم اما نخستین کار بلند 

و جمعی مان »یزدان تفنگ ندارد« بود.
اخوانف�ر: ما نخستین اکران دانش��گاهی را برای آن 
کار گرفتیم و از س��وی دیگر هم در جشنواره عمار 
که نخستین دوره اش بود، برگزیده شدیم. انگیزه و 
شخصیتی که پس از این کار کسب شد توانست ما 
را در ادامه مسیر کمک کند. این روال ادامه پیدا کرد 
تا اینکه از طرف مجموعه رسانه ای اطلس پیشنهاد 
تاس��یس مرکز سفیر به عوامل این کار داده شد. ما 
پذیرفتیم و یک تعهد 2 ساله به آنها دادیم، در واقع 
تلاش ما بر این بود که هویت پیشین ما حفظ شود و 
فقط قول دادیم این مجموعه را تاسیس کرده و رشد 
دهیم اما وابس��تگی چندانی به آنها نداشته باشیم. 
بعد از تاسیس این مجموعه آثاری مثل دوپینگی ها، 
مهارنشده، میراث آلبرتا یک و... ساخته شد. ما سال 
90 از مستند مهارنش��ده رونمایی کردیم که برای 
نخس��تین بار یک رئیس جمه��ور در افتتاحیه فیلم 

شرکت کرد. 
اردیبهشت 9۱، »میراث آلبرتا یک« را ساختیم 
و کم کم به انتهای تعهد 2 ساله مان رسیدیم؛ عده ای 
از دوستان تمایل داشتند به همکاری خودشان ادامه 
دهند و ما قصدمان بر همان تعهد اولیه بود. س��ال 
9۱ ب��ود که تصمیم گرفتیم همان آرم��ان اولیه را 
احیا کنیم، البته دیگر نه پولی داشتیم و نه امکانات 

و مکانی و صرفا یک تجربه برای ما باقی مانده بود.
 پس از اینکه به ش�کل مس�تقل به فعالیت ادامه 

دادید، چه کارهایی را تهیه کردید؟
اخوانف�ر: نخستین کار ما با همکاری شبکه مستند 
»میراث آلبرتا 2« بود که اردیبهش��ت 92 یعنی در 
س��الگرد میراث »آلبرتا ی��ک« آن را اکران کردیم و 
ب��رای آن بلیت فروختیم که بی��ش از 2 هزار نفر با 
خرید بلیت به تماش��ای فیلم در دانش��گاه شریف 
نشستند. سال 92 مستند »اول آقای جلیلی« را در 
۱۷ روز ساختیم و تولیدات ما به همین ترتیب ادامه 
داشت. »داوطلبین عزیز« و »به وقت مادری« هم به 
کارگردانی آقای یادگاری تولید شد. ما بنای ساخت 
»می��راث آلبرت 3« را در آمریکا داش��تیم که چون 
2 تا از بچه های ما با مش��کل سربازی مواجه بودند، 
به ما ویزای س��فر داده نش��د و به جای آن زمستان 
93 تولید »33 سال سکوت« را شروع کردیم. تولید 
میراث آلبرتا 3 سال 9۴ شروع شد. ما برای این اثر 2 
بار به اروپا رفتیم و  فرآیند تولید و عرضه آن بسیار 

طول  کشید. 
 هزینه های تولید مستندهایی مانند میراث آلبرتا 

چگونه تهیه می شود؟
اخوانف�ر: حدود 30 درص��د از کارهای مان هم آثار 
صنعتی و تبلیغاتی اس��ت، چون موسسه خصوصی 
هس��تیم برای تامین هزینه های مان نیاز اس��ت که 
ب��ه این کارها نیز رجوع کنی��م. به طور مثال وقتی 
برای »33 سال سکوت« هیچ کسی پشتیبان مالی 
نمی شود مجبور می شویم از هزینه های شخصی مان 

برای این کار استفاده کنیم.
 گویا اکران های محدود دانشگاهی »میراث آلبرتا 

3« آغاز شده است؛ بازخوردی تاکنون داشته اید؟
ش�مقدری: عمدت��ا در اکران ه��ای عموم��ی و ب��ا 
واکنش های جمعیت به فیلم می توان اثر را ارزیابی 
کرد؛ خدا را ش��کر در اکران دانشگاه شریف که من 

حضور داشتم در لحظات مختلفی از فیلم مخاطبان 
ب��ا آن همدلی می کردن��د و واکنش های مخصوص 
به خودش را داش��تند. در دانشگاه شریف هم چون 
دغدغه بسیاری از بچه ها مهاجرت است، جلسه نقد 
و بررسی و گفت وگوی  بعد از اکران حدود 2 ساعت 
طول کشید. پرس وجویی هم که انجام دادم عمدتا 

می گفتند از 2 اثر قبلی بهتر شده است. 
اخوانفر: من هم در اکران دانش��گاه تهران از بچه ها 
پرس��یدم که به نسبت 2 س��ری قبل چگونه بوده 
است؟ برایم جالب بود که نیمی از بچه ها می گفتند 
این قسمت از 2 قسمت قبلی بهتر است اما تا زمانی 
که به اکران گسترده نرسیم نمی توانیم ارزیابی دقیقی 

از این قسمت داشته باشیم. 
شمقدری: البته اینکه انس��ان بخواهد یک سه گانه 
بس��ازد کار بس��یار خطرناک و ترس��ناکی است. ما 
می دانس��تیم این کار بسیار سخت است که با اسم 
»میراث آلبرتا یک و 2« نسخه سوم آن را هم بسازیم 
ام��ا ما با دلگرمی ای��ن کار را پیش بردیم آن هم به 
این دلیل که در خودمان یک پیشرفتی را می دیدیم. 
این پیش��رفت 2 جنبه داشت؛ یکی بعد تکنیکی و 
دیگری نوع نگرش م��ا به قضیه مهاجرت. به نظرم 
یکی از آفت های جبهه انقلاب عدم رش��د تکنیکی 
در محصولات مستند و سینمایی است. به نظرم این 
اصلا اتفاق خوبی نیست. ما این احساس خطر را در 
خودمان داشتیم و داریم اما تمام تلاش مان را کردیم 

که این آفت را کمرنگ کنیم.
 در مس�یر تولید س�ه گانه »میراث آلبرتا« چقدر 

نگاه تان به پدیده مهاجرت تغییر کرد!
شمقدری: درباره محتوا و نگاه ما به پدیده مهاجرت، 
با سفرهایی که در این موضوع داشتیم حدود 6 ماه 
در اروپا بودم و در این مدت نگاه توریستی نداشتم، 
بلکه س��عی کردم با همه اقشار نشست و برخاست 
داشته باش��م. با تیپ های مختلف صحبت کردم و 
زندگی آنها را مشاهده کردم و این باعث شد نگاهم 
پخته تر شود. وقتی ش��ما »میراث آلبرتا یک و 2 و 
3« را می بینید تغییرات زیادی را در نگاه بینندگان 
مش��اهده می کنید. به نظر خود من »میراث آلبرتا 
یک« یک هجمه ای اس��ت به یک نگاه منفعلانه  که 

می خواهد از کش��ور برود 
و وقتی ک��ه می خواهد از 
کشور برود دیگر ارزش های 
آن کش��ور برای��ش مهم 
نیس��ت. ای��ن ی��ک نگاه 
هجوم��ی ب��ه مهاج��رت 
اس��ت. در »می��راث آلبرتا 
2« به یک عقب نش��ینی 
منجر ش��ده و در »میراث 
آلبرت��ا 3« ب��ه پختگ��ی 
رسیده است. نه هجمه اش 
سطحی است و نه وادادگی 
دارد. ای��ن بار نقد هایی که 
می شود یک پختگی دارد 
که هر ف��ردی با هرفکری 

پای فیلم بنشیند دریچه جدیدی از مهاجرت برای 
او باز می شود و چیز جدیدی یاد می گیرد و به نظرم 
این نتیجه ارتباط 5-۴ س��اله اس��ت. چه بچه هایی 
که از رفتن ش��ان غصه خ��وردم و چه بچه هایی که 
جایگاه کنونی آنها برایم جالب اس��ت. بنابراین اگر 
کسی این 3 قسمت را ببیند تحول نگاه بنده را نیز 
متوجه می شود. به رغم نگاه منفعلانه »میراث آلبرتا 
2« در این س��ری من نگاه نقادانه به این پدیده دارم 
ک��ه اکثر افرادی که مهاجرت می کنند در وهله اول 
به خودش��ان و موقعیت های پیش روی ش��ان ضربه 
می زنند. هیچ کس نمی تواند بعد از دیدن فیلم بگوید 

این فیلم شعاری یا غیرمنصفانه است.
 ب�ه نظر می رس�د در »می�راث آلبرتا 3« مس�ائل 

تکنیکی برای تان مهم بوده است.
شمقدری: در »آلبرتا 2و 3« تمام تلاش مان را کردیم 
که از لحاظ تکنیکی و س��اختاری، ریتم، روایت و... 
ب��ه حد بالایی از کیفیت برس��یم. من به ش��خصه 
رشته ارشدم را سینما انتخاب کردم و تعداد زیادی 
کلاس رفتم و معتقدم از لحاظ آموزش��ی نیاز است 
کارهای بسیار جدی تری را دنبال کنیم. برای خودم 
هم س��وال است که چرا در این سال ها در تکنیک و 

فرم  پیشرفت خاصی نداریم. رهبری در دیدار اخیر با 
مجموعه های فرهنگی گفته اند که گزارش های کمی 
شما خیلی خوب و زیاد است ولی خروجی و تاثیر آن 
با این حجم از کارها همخوانی ندارد. به نظرم دلیلش 
این اس��ت که بچه ها از جهت تکنیکی خیلی روی 
خودشان کار نکرده اند؛ کارها فله ای شده است. این 
درخواست رهبری خیلی درست است که خروجی 
کار ش��ما کجاس��ت؟ ما تهیه کنندگان حزب اللهی 
زیادی داریم که همزم��ان چندجا کار می کنند اما 
خروجی و تاثیر آنها خیلی قابل مش��اهده نیس��ت. 
این آفت وحشتناک ما اس��ت؛ می بینیم که روز به 
روز تعداد آثار در جش��نواره عمار بیشتر می شود اما 
اثرگذاری آن در برخی مواقع کمتر هم شده است.  

 چ�را »می�راث آلبرت�ا 3« را ب�ه جش�نواره عمار 
نفرستادید؟

اخوانفر: 2 دلیل عمده داش��ت؛ دلیل اولش این بود 
که ما مس��تند »33 سال سکوت« را به عمار دادیم 
اما دیدیم که به آن توجهی نشده است؛ از چند تا از 
داوران دلیل آن را جویا شدیم، گفتند اساسا ما این 
فیلم را اصلا ندیدیم. من الان قضاوتی ندارم. ما برای 
»میراث آلبرتا 3« فرم پر کردیم و آن را برای دبیرخانه 
فرستادیم؛ گفتیم ببینیم آیا کسی پیگیری می کند 
که این فیلم را می فرس��تیم یا نه اما دیدیم کس��ی 
پیگیری نکرد. ش��اید خواننده این مطلب بگوید که 
اینها چقدر خودبزرگ بینی دارند. من البته این حرف 
را رد نمی کنم، ما در میان گروه های هم رده خودمان 
مخاطب خوبی داریم. از اینجا یک گریزی می زنم به 
کانال آرمان مدیا که  آبان 95 تاس��یس شد و بدون 
تبلیغات بعد از 5 ماه به رقم ۱۷ هزار بازدید کننده 
رسید. این مثالی است که ما یک ادعایی داشتیم که 
در جای دیگر خیلی وجود نداشت، حالا پرسش شما 
این بود که چرا در عمار حضور پیدا نکردیم؛ دلیلش 
این بود که هیچ پیگیری ای از جانب دوستان نشد. 
هم این فیلم و هم فیلم »کارخانه جهان« که همین 
چند روز پیش از تلویزیون پخش شد. ما ادعا نداریم 
که آرمان مدیا خیلی بزرگ است اما این بی توجهی 
از طرف فجر و سینما حقیقت و... قابل تحمل است. 
اینگونه بی توجهی ها کمی آزاردهنده اس��ت. برخی 
خوش��ایند  هم  اتفاق��ات 
نیست. مثلا یک نفر ۱6 اثر 
در جش��نواره دارد! چگونه 
ام��کان دارد ۱6 فیل��م در 

یک سال بسازیم؟! 
شمقدری: پاشنه آشیل ما 
تکنیک و مسائل آموزشی 
اس��ت ک��ه خروج��ی آن 
را بتوانی��م در جش��نواره 
عمار ببینیم. نقد عملکرد 
جش��نواره عمار به خودی 
خود بحث دیگری اس��ت 
اما بحث م��ن ناظر بر این 
مس��اله است که متاسفانه 
در زمینه تکنیک پیشرفت 
چندانی نداش��ته ایم. بحث های زیادی است که باید 
روی آن فکر شود؛ یکی بحث ستاره سازی است که 
بالاخره بعد از 6-5 س��ال ستاره های ما چه کسانی 
هستند؟ مراحل آموزش��ی ما چه گونه است؟ ولی 
متاس��فانه چون برخی نگاه انتش��ار فل��ه ای آثار را 
داش��تند، به وضعیت خوبی نرسیدیم.  در دنیا مگر 
چند تا شبکه مستند داریم؟ مخاطب شبکه مستند 
شدیدا خاص است و بسیار عجیب است اگر شبکه 
مستند به صورت مجزا وجود داشته باشد. نگاه ما به 
مقوله شبکه نباید مستند باشد، نگاه به شبکه و در 
کل تلویزیون س��رگرمی است، در حالی که مستند 
جنبه زی��ادی در س��رگرمی ن��دارد و موضوعات و 
مخاطب خاص دارد. حالا باید چه کرد؟ مستندهای 
خاص را در شبکه های مختلف بگنجانم و روی آنها 
مانور تبلیغاتی داش��ته باشیم تا مخاطب خود را به 

دست آورد. 
 درباره کانال آرمان مدیا و محتوایی که با عناوینی 

مانند »یک یا دو« تولید کرده اید، صحبت می کنید؟
اخوانف�ر: ما از آبان تصمی��م گرفتیم برای ارتباط با 
مخاطب کانال تلگرامی خودمان را راه بیندازیم. چند 
روز مانده بود به انتخابات آمریکا با این نظرس��نجی 

ش��روع کردیم که اگر می توانستید رای 
بدهی��د ب��ه کدام ی��ک رای می دادید؛ 
کلینتون ی��ا ترامپ؟  البته ایده »یک یا 
دو« پیش از این وجود داش��ت، ما برای 
اینکه کانال مان جذابیت داشته باشد نیاز 
بود محتوای جذابی را به عنوان فاکتور 
اصلی قرار دهیم. برنامه ریزی کردیم که 
کلیپ ه��ای کوتاه با این ف��رم در کانال 

منتشر شود.
 ایده از خودتان بود؟

اخوانف�ر: بله! قب��ل از آن چنین چیزی 
ندیده بودیم. تا الان حدود 2۷ قس��مت 
ق��رار داده ایم. مجموعه های دیگری هم 
در کانال تلگرامی مان تولید کردیم مثل 
خیلی جدی که 3 قس��مت آن منتشر 
ش��ده است. مجموعه عکس و حاشیه و 
ایده های دیگری هم هست که در آینده 
نزدیک روی کانال منتش��ر می شود. در 
کنار این فیلم ها مس��ؤولیت اصلی آرمان مدیا را که 

فیلمسازی بلند است پیگیری می کنیم. 
 یک نقدی به ایده »یک یا دو« مطرح اس�ت و آن 
اینکه تعادل در حوزه مصاحبه ش�ونده ندارد که در 
بخش های مختلف ش�هر این نظرسنجی ها صورت 

گیرد؛  این نقد را قبول دارید؟
شمقدری: نقد درستی است اما کارکرد »یک یا دو« 
اصولا نظرسنجی نیست و شما باید نگاه تان را عوض 

کنید.
 وقتی ش�ما آن را منتش�ر کردید دیگر کاربری را 
مخاطب مشخص می کند و عملا این اتفاق افتاده که 
»یک یا دو« به صورت نظرسنجی شناخته می شود. 

شمقدری: حتی اگر شما نگاه نظرسنجی هم داشته 
باش��ید، به مرور بعد از چند کلیپ کارکرد خودش 
را از دس��ت می دهد. مخاطب متوجه می شود شما 

می توانی مصاحبه ها را گلچین کنی!
همه این کلیپ ها در کانال ش��ما هس��ت، ولی 
ممکن است عده ای به صورت اتفاقی آن را مشاهده 
کنند و به هرحال یک برآورد کلی از کلیپ به وجود 
می آید که ممکن است به نفع »یک یا دو« تمام شود 

و نتیجه شبیه یک نظرسنجی باشد. 
ش�مقدری: به نظرم تاثیر مستقیمش القای یکی از 
گزینه ها نیس��ت. علت اصلی اش هم این اس��ت که 
مخاطب می فهمد سازنده غرض دارد اما هدف اصلی 
آنجاست که افراد درباره گزینه ها شروع به حرف زدن 
می کنند و مخاطب با آن حرف چه فکری می کند. به 
نظرم این نقد وارد نیست، چون کارکرد اصلی کلیپ 
این است که ما جواب های مختلف را از دیدگاه های 
مختلف می ش��نویم و بعد درباره آن  فکر می کنیم. 
چیزی که مش��خص اس��ت گروه تولید آرمان مدیا 
بچه های معتقد و حزب اللهی اند. حالا تلاش اینها این 
است که با اقشار مختلف گفت وگو داشته باشند و ما 
هم تلاش کردیم گفت وگویی با همه اقش��ار داشته 
باش��یم. این در دل خودش ی��ک درام دارد. مثلا در 
همین موضوع ازدواج موقت ما برای نخستین بار یک 
مج��ری روحانی در برنامه ق��رار دادیم و از مخاطب 
درباره دوگانه ازدواج موقت یا دوستی می پرسد؛ این 
ی��ک درام با خودش دارد و گ��ره در ذهن مخاطب 
ایجاد می کند و قطعا تلاش ما این است که این گره 
روشنگری در ذهن مخاطب ایجاد کند نه اینکه آنها 
را به انحراف بکشاند. اگر بخواهیم چیزی القا کنیم 

بدون شک مخاطب پس می زند.
اخوانف�ر: در همان دیدار رهبری که آقای شمقدری 
به آن اش��اره کردند، رهب��ری می فرمایند تولیدات 
 فرهنگی نباید فقط برای کس��انی باش��د که با شما 
ه��م عقیده اند و می فرمایند تولی��دات باید مصداق 
این شعر باشد که »اگر بیگانه هم با ما نشیند، آشنا 
خیزد« و لازمه تولیدات فرهنگی این است که عموم 
کار را ببینند. رویکرد آرمان مدیا هم همین است تا 
آنجا که هنوز از ما می پرس��ند رویکرد سیاسی شما 
بالاخره کدام طرفی است. البته دیکته نانوشته غلط 
ندارد و درباره برخی کلیپ ها هم عذرخواهی کردیم.

 نگاه شما به مستند اجتماعی چگونه است، بویژه 
وقتی ن�ام نقد درون گفتمانی را ب�ه خود می گیرد و 

ممکن است از نگاه برخی سیاهنمایی تلقی شود؟
ش�مقدری: به نظرم کاری که س��یاهنمایی باش��د 
مخاطب آن را پس می زن��د. برخی فکر می کنند با 
س��اختن فیلم سینمایی مخاطب جذب می شود اما 
اینها فقط جشنواره ای است و البته شاید این نکته را 
هم بدانند و آگاهانه این فیلم ها را بسازند ولی مخاطب 
دوست دارد در فیلم امید باشد و در سینمای هالیوود 
هم که در پی گیشه و فروش است همواره امید جریان 
دارد. به نظرم نیاز نیس��ت بگویم فیلم سیاهنمایی 
خوب یا بد است. اگر کسی می خواهد مخاطب پیدا 
کند باید دنبال امید باشد. من شخصا نگاهم این است 
که  در نهایت حس خوبی به مخاطب منتقل کنم و 
وقتی فیلم را دید حس مثبتی خواهد داش��ت ولی 
برای اینکه به آن حس مثبت برسم همیشه دریچه 
اصلی ام را ضعف ها و مشکلات می بینم. این حرکت از 
نقطه سیاه به نقطه روشن به نظرم مسیر جذابی است 
و نگاه خودم به مستند اجتماعی این است که از مسیر 
مشکلات به نقطه ای روشن برسیم؛ این حس خوبی 
به مخاطب می رس��اند و بدون شک او را به کارهای 

آینده هم علاقه مند می کند. 

گفت وگو با محسن اخوانفر و حسین شمقدری به بهانه مستند »میراث آلبرتا 3«

از آلبرتای3 تا کلیپ های»یک یا دو«
شعر
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